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Els exàmens periòdics, les as-
signatures, la memorització de
continguts sense reforçar la ca-
pacitat crítica, les classes ma-
gistrals, els deures i els llibres de
text formen part ja d’un model
caduc que moltes escoles d’arreu
del país volen canviar. L’aposta
ara és la innovació, el canvi cap
a un nou paradigma: l’aprenen-
tatge mitjançant valors, habilitats
i per projectes. 

Aquest és el model que de-
fensa el programa Escola Nova
21, al qual s’han adherit 481 cen-
tres de Catalunya, 9 al districte.
D’aquests, el 68% són públics i el
32% són concertats, un 40% ofe-
reixen educació secundària i el

15% són centres de màxima com-
plexitat.

“Al maig vam obrir una con-
vocatòria per seleccionar un total
de 200 escoles, però vam rebre
moltes sol·licituds i finalment hi
participaran mig miler de centres,
gràcies a un acord amb la Dipu-
tació de Barcelona”, explica en de-
claracions a Línia Sant Andreu
Eduard Vallory, director del pro-
grama Escola Nova 21 i president
del Centre Unesco de Catalunya. 

Vallory remarca que Escola
Nova 21 busca “generar aquesta
actitud de canvi a les escoles i em-
poderar els nens i nenes, els mes-
tres, les mares i els pares”, i afe-
geix que “el programa pretén
donar indicacions perquè els cen-
tres canviïn i puguin veure com
poden millorar”. “Nosaltres do-
nem les eines i acompanyem els
centres”, sentencia Vallory, que

celebra que s’estigui generant
debat públic entorn de l’escola in-
novadora.

El programa està dissenyat
per a una durada de tres anys.
“Durant aquest període els cen-
tres que hi participen realitza-
ran una acció de diagnosi”, ex-
plica Vallory. Això permetrà a
cada centre reflexionar sobre en
quina fase es troba en el procés
de canvi. 

D’entre tots els centres, a
més, Escola Nova 21 seleccio-
narà una mostra representativa
de 30 escoles per dur a terme
una prova pilot. “Això permetrà
testejar el procediment de can-
vi, serà com un laboratori”, ex-
plica Vallory. La selecció es farà
tenint en compte criteris de dis-
tribució territorial, perfil so-
cioeconòmic i titularitat, detalla
el director del programa.

PRIVATITZACIÓ?
Escola Nova 21 té el suport d’En-
senyament, la Federació d’Asso-
ciacions de Mares i Pares d’A-
lumnes (Fapac) i la Federació de
Moviments de Renovació Peda-
gògica, i ha estat impulsada per
la Unesco, la Fundació Jaume
Bofill, la UOC i l’Obra Social La
Caixa. 

Arran d’això, hi ha veus que
critiquen el programa. Ramon
Font, portaveu nacional del sin-
dicat USTEC-STEC, afirma en de-
claracions a aquest periòdic que
el projecte Escola Nova 21 “és una
marca de moda que atrau les fa-
mílies amb un nivell econòmic alt
i la classe mitjana, mentre que les
de perfil socioeconòmic més baix
queden fora”. 

Segons Font, “aquest model
no funciona com a solució
col·lectiva i pot agreujar el pro-

blema de la segregació”. A més,
recorda que “les metodologies
innovadores s’estan aplicant des
de fa temps i s’han impulsat des
de l’escola pública”. “Sembla
que s’estigui obrint la innovació
educativa al negoci privat, quan
els processos de renovació sem-
pre han sorgit des dels movi-
ments democràtics i col·lectius,
com la República i la transició”,
sentencia Font.

9 ESCOLES AL DISTRICTE
Sigui com sigui, al districte ja
s’han afegit al projecte un total
de 9 d’escoles. Són la FEDAC-
Sant Andreu, l’Escola Mestre
Enric Gibert i Camins, l’Escola
la Maquinista, l’Escola Baró de
Viver, l’Escola Bernat de Boïl,
l’Arrels, l’Escola Congrés In-
dians, l’Escola El Sagrer i l’Es-
cola Pompeu Fabra.

Adéu als llibres?
» 9 escoles del districte, i 481 a Catalunya, s’han afegit al projecte educatiu innovador Escola Nova 21

» Aquest model, criticat pel sindicat USTEC-STEC, potencia els valors i les habilitats a través de projectes

Neus Marmol
SANT ANDREU

El programa Escola Nova 21 impulsa l’aprenentatge per projectes, valors i habilitats. Foto: Arxiu
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“Convocarem els ciutadans a les urnes per-
què permetin, amb el seu vot, la procla-
mació de la independència”. Aquestes
paraules del president de la Generalitat,
Carles Puigdemont, resumeixen el nou full
de ruta pactat entre Junts pel Sí (JxSí) i la
CUP per poder culminar, diuen, el procés
independentista amb èxit. I això passa, se-
gons la resolució que ha aprovat el Parla-
ment –i que el PP ja ha portat al TC–, per
un referèndum a la tardor de l’any que ve
i unes eleccions constituents al 2018.

Concretament, els dos grups inde-
pendentistes han pactat impulsar una con-
sulta vinculant sobre la independència de
Catalunya com a “molt tard” al setembre
del 2017 –amb una “pregunta clara” i una
“resposta binària”–, i si l’opció indepen-
dentista aconsegueix més del 50% dels
vots favorables, fer unes eleccions cons-
tituents sis mesos després, és a dir, pels
volts del març del 2018.

Aquest és el recorregut que JxSí i la
CUP preveuen fer en els pròxims mesos,
si pot ser acompanyats de Catalunya Sí
Que Es Pot. Els ‘comuns’ es van abstenir
en la resolució sobre la consulta vinculant
i en van tirar endavant una de pròpia que
planteja un referèndum amb “reconeixe-
ment previ” internacional i efectes “jurí-
dics i polítics reals”. Sigui com sigui,
sembla que la distància s’escurça.

PACTAR EL CONTINGUT DEL ‘NO’
I és que, paral·lelament, també es de-
manarà a l’Estat que pacti el referèndum.
De fet, ja ho ha començat a fer el mateix
Puigdemont, el qual ha estès la mà als go-
vernants espanyols a omplir de contingut
el ‘No’ amb una contraproposta, com per
exemple una reforma de la Constitució o
una millora del model de finançament.

Ara bé, de moment la resposta del PP
ha estat la de sempre: “No, no i no”. L’“ab-
sència d'acord” amb el govern espanyol,
però, no farà decaure el “compromís po-
lític” amb aquesta consulta, avisen des de
JxSí i la CUP. “O referèndum o referèn-
dum”, sentencia Puigdemont.

» JxSí i la CUP pacten fer una consulta vinculant al setembre del 2017 i eleccions constituents al març del 2018
» Puigdemont s’obre a pactar amb l’Estat espanyol el contingut del ‘No’, però el mur del PP segueix intacte

Arnau Nadeu
BARCELONA

“Referèndum o referèndum”

DEBAT CIUTADÀ4Paral·lelament als
preparatius del referèndum, també s’im-
pulsarà el procés constituent, un debat
ciutadà a escala nacional sobre el futur
Estat català. Per fer-ho possible, Junts pel
Sí (JxSí) i la CUP han pactat crear abans
de dos mesos el Consell Assessor del Pro-
cés Constituent i una comissió de se-
guiment. El primer estarà format per ex-
perts que s’encarregaran d’assessorar el
procés, mentre que la segona vetllarà pel
seu correcte desenvolupament. 

En aquest sentit, es definirà el progra-
ma i el calendari de desplegament del pro-
cés en un termini de tres mesos i s’incor-
poraran als nou pressupostos –que s’estan
negociant– “els recursos financers neces-
saris” per a la seva realització. La voluntat

és que el procés constituent estigui enllestit
en el primer semestre de l’any que ve. 

I perquè així sigui, des del Parlament
s’encoratja els ajuntaments a impulsar els
debats constituents des de l'àmbit local,
“promovent la participació de la societat
civil”, així com a facilitar els “recursos i
espais propis” perquè es pugui dur a ter-
me un bon debat ciutadà. Una petició
que, en aquest cas, a banda de JxSí i la
CUP també compta amb el suport de Ca-
talunya Sí Que Es Pot.

El món local, doncs, haurà de ser clau
en aquesta etapa “culminant” del procés. Un
repte que ja han assumit, per exemple, des
de l’Associació Catalana de Municipis.
“Un procés constituent sense els ajunta-
ments seria un fracàs”, comparteixen.

El procés constituent
Infografia: Oscar Murillo / Línia
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Actualitat a la xarxa

#Abstenció

@EnricJuliana: El que està venint: política
d'Aliança Nacional a Espanya. De dia,
oposició dura al Parlament; de nit, acords
PP-PSOE

Un diari plural

per Francesc de Dalmases

4Franco, de Montjuïc al Born

El 24 de maig del 2009 va obrir
al públic per darrer dia el museu
militar de Barcelona, situat al
Castell de Montjuïc. Amb el tan-
cament es posava fi a 47 anys d’a-
normalitat democràtica. El mu-
seu (sic!) havia estat inaugurat
pel dictador Franco el 1963 i -no
és cap broma- es va regir per una
llei franquista fins a l’any 2007,
quan Zapatero va cedir l’espai a
la ciutat.

El tancament del museu mi-
litar va ser el resultat de la pres-
sió social i política per acabar
amb un espai on s’exhibia amb
normalitat simbologia nazi i
franquista. Al museu hi havia
plaques dedicades als morts del
bàndol colpista de la guerra del
36, conjunts escultòrics amb l’à-
liga franquista i el sempre ener-
vant lema “Una, grande y libre ”.
El dictador hi era profusament
recordat amb fotos, pintures i
una estàtua eqüestre. Sí, una
estàtua eqüestre. I com pertoca,
per a joia dels nostàlgics del rè-
gim, el museu comptava amb la
corresponent botiga on es podien
adquirir objectes de simbologia
nazi, com ara gerres de cervesa
amb l’anagrama de les SS o l’es-
cut de la Marina de Guerra, amb
l’àliga feixista.

El tancament del museu de
Montjuïc posava fi a una anor-
malitat que, paradoxalment, és
habitual en un Estat on l’extre-
ma dreta campa amb impunitat
mentre exhibeix tota mena de
símbols feixistes i franquistes. Un
estat que ha normalitzat la lega-
litat de la Fundació Franco. Pot-
ser per això s’hauria d’entendre
el dolor i el mal que genera a cer-
ta part de la població barceloni-

na l’exhibició de l’estàtua eqües-
tre a la mostra del Born.

Podríem mirar de sortir del
joc petit partidista de fílies i fò-
bies, sortir a fora i preguntar-nos,
per exemple, si aquesta moder-
níssima exposició seria possible
en un país com ara Alemanya. La
resposta és clara i rotunda: no.

La secció 86a del codi penal
alemany és detallada i precisa,
fruit d’una reforma legislativa vi-
gent des de principis dels anys
50. Amb aquesta reforma, l’ex-
tinta  República Federal d’Ale-
manya,  va prohibir i penar tota
exhibició de simbologia nazi, in-
closa l’esvàstica i la creu gam-
mada. No es tractava, només, de
protegir la memòria de les vícti-
mes i dels supervivents i evitar-
ne l’escarni, sinó de llençar un
missatge clar als incipients
col·lectius d’ideologia neonazi:
Alemanya no deixava cap espai
per promoure, exhibir o explicar
la seva ideologia. És a dir, el dret
de reparació i la dignitat de les
víctimes preval sobre el dret a la
llibertat d’expressió d’aquests
grupuscles d’ultradreta.

Tota reflexió sobre la tortura,
la repressió i els assassinats per-
petrats pel franquisme es pot
fer, s’hauria de fer, sense el recurs
fàcil de l’exhibició de tot o una
part de la simbologia franquista.
Com fan els països democràtics
que es senten deutors amb la me-
mòria històrica i, sobretot, deu-
tors amb les víctimes dels règims
totalitaris.

Pocs dies abans que el Govern
de Barcelona perpetrés la ins-
tal·lació de l’exposició del Born,
van tenir lloc a Montjuïc, un any
més, els actes de commemoració

de l’assassinat del President Com-
panys. Al fossat del Castell de
Montjuïc només hi van anar dos
partits amb representació parla-
mentària: el Partit Demòcrata i
Esquerra Republicana. En els
parlaments, Artur Mas va alertar
de la llarguíssima ombra del fran-
quisme que encara patim avui, i
Alfred Bosch va denunciar aquells
que tenen la poca vergonya de po-
sar en dubte el passat antifran-
quista dels republicans mentre
instal·len estàtues eqüestres del
dictador al Born.

Hauria estat magnífic que en
una qüestió sensible i encara do-
lorosa com és la dictadura fran-
quista, la nova esquerra barcelo-
nina hagués sabut rectificar. Però
no, com en la política més vella i
antiga s’ha refermat en el des-
propòsit. I Franco baixa de Mont-
juïc per instal·lar-se al Born.

L’antifranquisme és immen-
sament majoritari i transversal a
Catalunya. Generar una polè-
mica que ha esberlat aquesta
unitat té una transcendència i un
calat que encara ho fa més in-
comprensible. En paraules d’un
vell combatent de l’Ebre que
ens va presentar la historiadora
Assumpta Montellà “Algú deu
xalar amb aquesta polèmica, oi?
Ja s’ho faran, jo no tornaré a po-
sar els peus a Barcelona fins
que l’estàtua no sigui enretirada”.
És ben bé que no calia.

I, per acabar, una dada gens
menor que curiosament ha pas-
sat desapercebuda: sobre el fet
que el Born no hauria d’haver
acollit aquesta exposició hi es-
tan d’acord el Partit Demòcra-
ta, Esquerra i la CUP Capgirem
Barcelona.

4En nom de la llibertat
per Jordi Lleal 

En l’argumentari d’alguns po-
lítics es recorre sovint a la lli-
bertat dels ciutadans per fer o
deixar de fer segons quines ac-
cions. 

Un exemple paradigmàtic
ens el dóna Xavier García Al-
biol, que invoca la llibertat dels
pares dels alumnes catalans
per escollir si volen que els
seus fills rebin l’ensenyament
en castellà o per si els ciutadans
tenen tot el dret per  anar o no
a les curses de braus. El que és
estrany és que no entengui ni
respecti el què els altres ciuta-
dans i institucions vulguin fer
també en nom de la llibertat. O
és que va per barris? Es diu “La
meva llibertat acaba on co-
mença la de l’altre”. Són com-
partiments estancs les llibertats
individuals o es poden com-
plementar unes amb les al-
tres? Hi ha llibertat per escollir
entre el bé i el mal, entre matar

i robar, o no? Invoquen la lli-
bertat per sotmetre als rivals. 

Qui té el poder controla i
administra les quotes  de lli-
bertat, en funció de les lleis que
aprova la seva majoria. Es fa
trampa quan s’inverteixen els
termes de forma esbiaixada. El
que es discuteix no és si hi ha
llibertat per anar als toros, en-
senyament en castellà, mal-
tractar a la dona, veure TV3 al
país valencià o si es vol parti-
cipar en un avortament. El
que es discuteix és si el princi-
pi o la causa principal són ac-
ceptables o no i, és en funció del
que es decideixi, que la con-
clusió o l’efecte es fa indestria-
ble. El que està en discussió és
la sobirania de Catalunya per
prohibir les curses de braus. O
és sí o és no, no hi ha alterna-
tiva. No es pot escollir entre
anar o no als toros, si aquest es-
pectacle macabre està prohibit.

Un diari participatiu

#SomJoanComa

@jcuixart: Unitat en defensa de la
democràcia i les institucions. Tot el su-
port a Joan Coma. Cap tribunal decidirà
el nostre futur.

#ATerra

@ESPREMULLA: El que ha passat amb
l'estàtua de Franco al Born demostra que
la guerra civil encara no està superada i no
ho estarà fins a la independència.
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Un diari obert

Si una cosa ens ha ensenyat Ada Colau
durant els mesos que porta com a bat-
llessa de Barcelona és que, estratègica-
ment, és molt més llesta que tota la seva
oposició junta. Quan es tracta de co-
municar, i quan parlo de comunicar par-
lo de comunicar per a la seva gent, per
als seus potencials votants, l'alcaldessa
no té rival.

Colau i el seu equip sabien perfec-
tament que l'exposició generaria polè-
mica. Sabien que la polèmica l'alimen-
taria una oposició que, pobreta, no en
sap més. I sabien que l'argumentari d'a-
questa oposició arribaria a un punt de
demagògia prou sòlid per acabar be-
neficiant-la. Ho sabien tot perquè la seva
política es nodreix, bàsicament, de sa-
ber aquestes coses i aprofitar-les, es-
prement cada oportunitat amb una
gràcia inusual.

"Tira endavant l'exposició, Ada. Si
l'independentisme es posa nerviós, que
s'hi posarà, tot això que tenim. Els re-
tratarem els sentiments, els farem aflo-
rar aquell nacionalisme que tant ama-
guen, els indignarem amb qüestions que
la nostra gent no penalitza. El Born? Què
ens importa a nosaltres, el Born? No per-
dràs cap vot fent-ho al Born, cap ni un.
La gent no et valora a tu pel que fas al
Born, et valora per altres coses. Fes-ho
allà sense por. I així ells quedaran com
a nacionalistes exaltats i nosaltres com
a simples defensors de la memòria,

simples ciutadans sense banderes. I
que Franco es vegi ben gros a fora, i tant.
Aprofitem que es tracta d'una exposició
cultural, provoquem-los. Que caiguin a
la trampa, que segur que hi cauran
perquè és massa atractiva. No veus que
t'odien i que l'odi que et tenen els ence-
ga? Només falta que transgredeixis una
mica amb Franco! Amb una mica de sort
t'acusaran fins i tot d'estar-lo home-
natjant i l'hauran dita tan grossa que en-
cara guanyaràs popularitat entre el pú-
blic frontissa que tant ens interessa".

I no calia massa cosa més. Tot el
que està passant aquests dies estava es-
crit que passaria. Tot l'equip de Colau
ho tenia ben anotat en tinta d'or. Es-
peraven aquests dies. Els dies perfec-
tes en què es farien tuits esperpèntics
acusant Colau de muntar exposicions
a Franco, els dies fantàstics en què la
maleïda bandera tornaria a passar per
sobre de la cultura i les reivindicacions,
els dies gloriosos en què la gent de Co-
lau i la que no ho és però s'hi sent pro-
pera se sentirien més orgullosos d'una
alcaldessa com l'Ada.

Era fàcil, era previsible. A Barcelo-
na hi ha molta gent que no suporta Ada
Colau, i hi ha molta gent que no suporta
que no se suporti Ada Colau. I entre els
dos bàndols hi ha l'alcaldessa i el seu
magnífic equip, capaços de marejar als
de la dreta, abraçar als de l'esquerra i
ser més llestos que tots ells junts.

4Una estàtua per a Colau
per @ModernetdeMerda   

4Dret a decidir o ‘pan y toros’
per David Rabadà

Sembla que la fiscalia del Gobierno Es-
pañol necessita uns caps de turc a qui
carregar el dret a decidir del 9N i sem-
bla que aquests seran el triangle Rigau,
Homs i Mas entre d’altres. I també
sembla que això ja estava cantat pel PP
molt abans que la fiscalia digués el que
faria. 

En fi, que el conte de la divisió de
poders és una farsa i el poder judicial
és un simple titella del Gobierno de Es-
paña. Davant de tot això, jo vull in-
culpar-me pel 9N; vull inculpar-me per
haver estat voluntari en el 9N en con-
tra d’un Gobierno que sembla enyorar
el seu 20 N; vull inculpar-me per ser
un funcionari del Estado Español que
va secundar l’obertura d’un centre
d’ensenyament durant el 9N; vull in-
culpar-me per deixar passar més de

5.000 votants, alguns del No-No, du-
rant una jornada pacífica i democrà-
tica; vull inculpar-me per no acatar
una llei, la Constitución del 1978, que
jo no vaig votar; vull inculpar-me per
fer recer voluntàriament a Rigau,
Homs i Mas el 9N i vull inculpar-me
per anar en contra del Gobierno de Es-
paña que diu defensar el Estado de De-
recho però que em prohibeix el dret a
votar. 

Tot plegat per defensar un dret a
decidir que els dels No, que també
NODO, poguessin exercir malgrat que
m’ho vulguin prohibir a mi. Ara sols
resto a l’espera de dues coses, que
molts voluntaris del 9N enviïn una car-
ta com aquesta i que el TC vingui al po-
bre diable que sóc. Quina feinada per
aquesta Espanya de pa i braus.

@kantinu: Seis goles en siete días y
aguantando toda la presión de Alves,
Mestalla y su propio historial en los once
metros. Legendario Messi.

@LluísRabell: Vaga de fam al CIE de Zona
Franca. Aquests centres de detenció
racistes s'han d'acabar. Els interns dema-
nen ser alliberats. Què hi fan allí?

@jofrellombart: El Parlament va prohibir
els toros i va garantir llum, aigua i gas a les
famílies pobres. El TC ha garantit el primer
i ha prohibit el segon.

Opinió en 140 caràcters

Parlen els
veïns

Alba
“Si el Consorci de la
Zona Franca ho
permet, és perquè
amb la llei a la mà
ho pot fer, però l’A-
juntament va dir el
contrari fa cinc me-

sos. Crec que s’haurien de posar d’acord,
tot i que el consistori hauria d’imposar-
se perquè molts veïns els volem fora.”

Raül
“Si no hi havia un
acord entre l’Ajun-
tament i el Consor-
ci de la Zona Fran-
ca, o si no hi ha al-
gun conflicte amb
els veïns, no em fa

res que hi siguin. També tenen dret a ex-
pressar les seves idees. Suposo que el Dis-
tricte pensarà què fer per satisfer la gent.”

Laura
“Que siguin allà no
em molesta sempre
i quan no sigui de
manera indefinida.
Espero que comen-
cin a activar proto-
cols per construir

els equipaments que es van prometre
anys enrere. Les Casernes fa molts anys
que haurien de ser fora.”

Adrián
“És una mica ver-
gonyós que conti-
nuïn allà, ja que és
un espai on hi han
d’anar serveis que
necessita el barri.
També crec que no

és normal que l’Ajuntament no digui res
després de les paraules de fa dues set-
manes del president del Consorci.” 

Què et sembla que els legionaris encara segueixin a les Casernes?
per Pau Arriaga
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A les Casernes de Sant Andreu hi
haurà legionaris per estona. Tot i
la petició per carta que va fer el
passat mes de març l’Ajuntament,
on instava el Consorci de la Zona
Franca a iniciar els tràmits per dei-
xar sense efecte la cessió dels te-
rrenys, els legionaris tenen el su-
port del Consorci, que és qui té la
paella pel mànec. Fonts munici-
pals, per la seva banda, admeten
que poca cosa més poden fer del
el que ja han fet.

El delegat especial de l’Estat
al Consorci de la Zona Franca,
Jordi Cornet, va deixar clar fa
dues setmanes que no té cap in-
tenció d’expulsar aquest col·lec-
tiu que ocupa un espai de 5.000
metres quadrats en aquesta zona
del barri. És més, va afegir que té
“un compromís legal amb ells”  i

que des del Consorci s’hi senten
“còmodes”. Dues setmanes des-
prés de les paraules de Cornet,
fonts municipals admeten a Línia
Sant Andreu que “qui ha fet la
cessió és el Consorci, que és qui
hauria de fer marxar els legiona-
ris”. Aquestes mateixes fonts mu-
nicipals recorden que “l’any 2013
el Consorci, unilateralment, va
agafar uns terrenys seus i els va
cedir a aquest col·lectiu sense
portar la qüestió a la comissió de

seguiment que s’havia creat”, al
mateix temps que reconeixen
que “la qüestió està en mans del
Consorci”.

Sobre l’afirmació de Cornet
dient que “si a l’Ajuntament no els
agrada la presència dels legiona-
ris a les Casernes, que els busqui
un altre espai”, des del consistori
asseguren que “són unes paraules
que estan fora de lloc perquè l’A-
juntament no té per què buscar un
espai a una entitat privada”.

Els antics legionaris continuaran a les Casernes. Foto: Facebook

El Districte admet que no pot fer
fora els legionaris de les Casernes

» Reconeix que “la questió està en mans” del Consorci de la Zona
Franca, que fa uns dies va dir que se sent “còmode” amb el col·lectiu

Cesk Freixas obrirà una
nova edició de l’enciSAT!

CONCERT4La tercera edició del
festival enciSAT! es posarà en
marxa el pròxim 11 de novembre
amb un concert del cantautor
Cesk Freixas.

Freixas presentarà ‘Protesta’,
el cinquè treball discogràfic en el
seu desè any de carrera musical.
El nou disc compta amb els
arranjaments i la producció mu-
sical de Víctor Nin, el guitarris-
ta que acompanya Freixas des de
l’inici de la seva trajectòria. ‘Pro-
testa’ és el disc més rítmic i con-
tundent, proper al rock, d’a-
quest músic nascut a Sant Pere
de Riudebitlles. En paral·lel, el

disc fa un retorn a les arrels més
reivindicatives de Freixas, que a
les cançons apareixen connec-
tades amb un so més compacte
i orgànic. 

En aquest nou treball també
hi ha nous registres, com ara
dues peces enregistrades no-
més amb l’acompanyament
d’un piano -a càrrec del pianis-
ta de Txarango, Sergi Carbo-
nell-, la cançó ‘No tenim por’
amb un arranjament per a or-
questra -obra del productor Jo-
sep Roig- i la col·laboració en
clau de hip-hop de Julio Maloa,
cantant de La Raíz.

La Nau Bostik acull el festival
d’art urbà Open Walls

CULTURA4El festival d’art urbà
Open Walls Conference, que en-
guany arriba a la seva quarta edi-
ció, ja està  en marxa des d’ahir a
la Nau Bostik. 

Fins diumenge, aquest certa-
men referència del circuit inter-
nacional d’art urbà tornarà a rei-
vindicar, a través de la programa-
ció de diferents activitats i confe-
rències, l’establiment d’una xarxa
internacional de murs on els ar-
tistes urbans puguin intervenir
de manera lliure, autogestionada
i segura. Entre les novetats d’en-
guany hi ha la celebració de la fira

editorial Unlock, especialitzada
en el grafiti i l’art urbà internacio-
nal, que reunirà més de 50 editors
d’Europa i Amèrica. 

Una altra de les activitats des-
tacades del festival és la creació del
mur més gran que s’ha pintat mai
a Barcelona. Es tracta d’una obra
de l’artista SIXE feta entre el 3 i el
9 d’octubre en un edifici situat al
número 424 del carrer Lepant, al
districte de Gràcia.

Alguns dels artistes que entre
ahir i diumenge han passat i pas-
saran per la Nau Bostik són, She-
one, Roc Blackblock o Fasim.

La Fabra i Coats s’omple durant
tres dies d’economia solidària

FIRA4El recinte de la Fabra i
Coats va acollir el passat cap de
setmana la cinquena edició de la
FESC, la Fira d’Economia Soli-
dària de Catalunya. Al llarg dels
tres dies de fira, un total de
21.000 persones van passar per
les instal·lacions d’aquest re-
cinte andreuenc.

Enguany la fira va abordar
les qüestions estratègiques que
afecten l’impuls de les economies
alternatives i ho va fer al voltant

de quatre eixos: la cooperació en-
tre territoris, la recuperació de
sobiranies, la creació de mercats
socials i l’educació i la cultura per
a la transformació social. 

Tot plegat, en una edició que
va tenir com a novetat l’amplia-
ció de la superfície destinada  a
l’àrea d’exposició d’empreses,
cooperatives i associacions. D’a-
questes, les que es dediquen a la
venda directa, també van poder
gaudir d’un espai més gran.

Reconeixement | Premi Diversitat per a la Biblioteca Bon Pastor
La Biblioteca Bon Pastor ha rebut recentment el Premi Diversitat que ha organitzat per primera

vegada l’Associació d’Immigrants i Refugiats LGTBI. El guardó ha estat atorgat a tot l’equip 
professional de la biblioteca per “mostrar una sensibilitat especial per fer sentir a les persones

LGTBI visibles i importants dins la comunitat” en els projectes i les iniciatives que porta a terme.

Albert Ribas
SANT ANDREU

Una imatge de la fira. Foto: Clara Boia
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El Servei d’Arqueologia 
nega danys al Rec Comtal

REC COMTAL4El Servei d’Ar-
quelogia de Barcelona va negar fa
uns dies en un comunicat que
s’hagi produit “cap destrucció de
patrimoni” durant les obres al so-
lar del carrer del Pont. Els grups
municipals d’ERC i la CUP havien
denunciat la destrucció d’un ra-
mal del rec Comtal i d’un mur ad-
jacent durant  les obres en aques-
ta zona, on hi ha les cases més an-
tigues de Sant Andreu. 

Així doncs, des del Servei d’Ar-
queologia han remarcat que “els
dos possibles pous de registre del
Rec Comtal es troben encara in
situ, i les dues fites de pedra van
ser traslladades als magatzems del
Districte”. Al mateix temps, ma-
nifesten que els treballs d’ade-
quació “sempre han incorporat el
pertinent control i seguiment ar-
queològic de totes les tasques
d’excavació del subsòl i de l’en-
derroc dels coberts o edificis”.

Per la seva banda, des del
grup municipal de Barcelona en
Comú del districte han volgut
remarcar que “el treball fet amb
un equip d’arqueologia va deter-
minar que la part superior del
mur de maó que envolta el carrer
Cinca no té valor patrimonial i,
per tant, pot ser retirada” i, en pa-
ral·lel, afegeixen que  “les dues fi-
tes trobades no formen part del
Rec Comtal”.

Per la seva banda, el grup
municipal de CiU ha presentat
un prec per la pròxima sessió de
la Comissió de Drets Socials,
Cultura i Esports on demana
que  “es respectin els compro-
misos adquirits amb el Centre
d’Estudis Ingasi Iglésias pel que
fa a la preservació del patrimo-
ni històric de Sant Andreu per tal
que fets com l’enderroc dels
murs dels carrers Pont i Cinca no
es tornin a produir”.

Un grup de veïns que viuen al vol-
tant de l’avinguda Meridiana van
sortir al carrer el passat 22 d’oc-
tubre per reivindicar una reforma
d’aquesta via que la faci més hu-
mana. Els veïns i les diferents as-
sociacions de la zona demanen
una pacificació que permeti reduir
l’actual volum de trànsit que su-
porta l’avinguda.

La jornada reivindicativa es
va posar en marxa a dos quarts
de deu del matí amb una peda-
lada per la Meridiana, tot i que el
temps no va acabar d’acompan-
yar. La pluja va provocar que
algun dels actes previstos s’ha-
gués de suspendre. Una estona
més tard es van celebrar, entre
un quart de dotze i la una del
migdia, diferents xerrades sobre
mobilitat sostenible a l’Espai
Jove Garcilaso.

La reivindicació de la trans-
formació de la Meridiana ve de
lluny. De fet, el setembre del
2015 deu associacions de veïns
dels diferents barris que toquen
amb l’avinguda van fer públic un
comunicat per “posar de relleu la
problemàtica que suposa la Me-

ridiana per als nostres barris” .
En aquell comunicat els veïns
apuntaven que “la Meridiana ha
de deixar de ser una autopista” i
apostaven perquè es “prioritzi el
transport públic i la bicicleta”, ja
que ara mateix l’avinguda és un
“espai deshumanitzat”.  Les pe-
ticions són actualment les matei-
xes, ja que des de llavors no ha
canviat pràcticament res. És per
això que  descrivien, i continuen
descrivint, la Meridiana com “un
mur innecessari, no només me-
tafòricament parlant, sinó un
mur físic i psicològic que divideix
barris per la meitat i entre ells”.
Per últim, deixen clar que la seva
petició és  “un projecte integral
per a tota l’avinguda perquè es
converteixi en un revulsiu per als
nostres barris i deixi de ser un
problema per als veïns”.

Dos mesos més tard de la
presentació del comunicat, el go-
vern municipal va anunciar la
creació d’un procés participatiu.
Això va ser el novembre de l’any
passat, moment en el qual la ti-
nenta d’alcalde i responsable
d’Urbanisme, Janet Sanz, va
afirmar que el consistori vol que
l’avinguda es converteixi en un
“eix cívic de referència on el pro-
tagonisme sigui per als vianants,
els espais verds i de lleure i el
transport públic”. 

Oleguer Méndez, responsable
de mobilitat i urbanisme de l’As-
sociació de Veïns de la Sagrera
explica a Línia Sant Andreu que
la comissió segueix el seu ritme
però recorda que “passen els
anys i no s’acaba de fer res”. “Ens
agradaria veure que es fan passos
endavant”, conclou Méndez.

Els veïns volen una Meridiana amb menys cotxes. Foto: Google Maps

Els veïns tornen a demanar
la pacificació de la Meridiana

Redacció
SANT ANDREU

Una imatge de les polèmiques obres. Foto: Twitter (@CUPstap)
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Cal consens amb el comerç
» La Fundació lamenta que el consistori no tingués en

compte l’opinió dels botiguers per fer el Dia sense cotxes

EDITORIAL/ Les dues últimes setmanes han
estat, per utilitzar un eufemisme, dinàmiques
pel que fa a iniciatives de diferents adminis-
tracions que han afectat el comerç. La pri-
mera va ser el 22 de desembre en el Dia
Sense Cotxes, quan es van tancar 58 carrers a
la ciutat. Des de la Fundació Barcelona Co-
merç estem d’acord amb les altres entitats
que van publicar un comunicat dient que si
bé és positiu per a Barcelona començar a virar
cap a un model més sensible amb el medi
ambient, també és cert que abans de tancar
els carrers s’hauria de posar a disposició eines
i espais alternatius on deixar els vehicles.

A part d’això, en el comunicat també es
va deixar clara la posició del comerç sobre el
fet que el Dia Sense Cotxes se celebrés en un
dia laboral: l’any passat es va celebrar en un

de festiu i les afectacions van ser menors. A
més, el fet que a diferents carrers es tan-
quessin en horaris diferents també va com-
plicar la mobilitat. L’objectiu del document
és mostrar al consistori que tot i que estem
d’acord en la disminució de l’emissió de
gasos contaminants, s’hauria d’haver tingut
en compte l’opinió dels representants del co-
merç i la restauració, i s’hauria d’haver fet
amb antelació per tal d’obtenir més infor-
mació sobre la jornada i dels carrers afectats.

El segon tema que va provocar la nostra
reacció immediata va ser l’anunci, per part de
la Generalitat, de la publicació de l’avantpro-
jecte de Llei del Comerç catalana. En cap mo-
ment el text es va consensuar amb els
botiguers, si bé és cert que se’ns va informar
sobre les línies mestres de l’avantprojecte du-

rant la presentació de la Junta, i que, un cop
publicada la notícia, es va demanar l’avant-
projecte a la Generalitat per tal de llegir-lo i
donar l’opinió, però el text no ens ha arribat. 

Un dels temes més delicats és la liberalit-
zació dels períodes de Rebaixes, no limitant-
les a dos moments a l’any. A diferents mitjans
es deia que aquesta era una postura com-
partida pel comerç, cosa que no és certa: res-
pectem l’argument sobre l’augment de tràfic
en els comerços d’afluència massiva si s’ex-
pandeix el període de Rebaixes a més de dos
cops, però pel comerç de proximitat, que no
té la capacitat de reduir preus en més oca-
sions que les citades, aquesta implementa-
ció pot ser perjudicial, ja que reforçaria la
tendència a desviar els clients cap a superfí-
cies amb més capacitat de reduir preus que

el comerciant de proximitat, empitjorant la
ja complicada situació d’aquests negocis.

Des de la Fundació, conscients que no
podem oposar-nos a la normativa i compro-
metent-nos a seguir-la, proposem que el
terme “Rebaixes” es dissociï de qualsevol altre
període que els productes es venguin sota
descomptes especials utilitzant, en aquests
casos, paraules com “Promoció”, “Des-
compte”, “Preu especial”, ja que considerem
que la càrrega psicològica implícita en el mot
“Rebaixes” ajuda al petit comerç a tenir pics
de vendes en dos períodes de l'any, vitals per
nosaltres. Una depreciació del terme  podria
reduir encara més les possibilitats de creixe-
ment i desenvolupament del nostre model
de comerç. Un cop rebem l’avantprojecte
farem més comentaris al respecte. 

» Pel que fa a l’anunci de la nova llei de comerç, 
l’entitat reitera que s’ha de fer valdre el terme ‘Rebaixes’

L’Entrevista pàg 13

J. C. Molinero (Mossos): “La percepció
de seguretat ha millorat gràcies a la 
complicitat ciutadana i del comerç”

Dinamització pàg 12

El cicle BCN Moda al carrer
reprèn la seva activitat aquest
mes amb quatre desfilades

líniaen
Núm. 6 · Octubre 2016 ·  Fundació Barcelona ComerçEl periòdic dels botiguers dels barris de Barcelona

líniacomerç
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Parlem de comerç

El cicle de passarel·les urbanes BCN Moda al Carrer reprèn la seva activitat aquesta tardor 
amb quatre desfilades a Cor d’Horta i Mercat, l’Eix Maragall, l’Eix Sant Andreu i Coreixample

La moda torna al carrer

PROPOSTES/Què volem que sigui Barcelona? Quin mo-
del de ciutat volem? Aquesta és la pregunta que ens hau-
ríem de fer tots, tant els ciutadans com els polítics que
governen la nostra ciutat. Quan tinguem la resposta, po-
drem definir Barcelona.

Des de Coreixample creiem que hauríem de cons-
truir d’una forma lògica i coherent,  i visualitzar-ho  d’u-
na forma global, per a després, treballar les petites ac-
tuacions, tal com marquen les normes d’aprenentatge:
“de les coses grans a les coses petites”.

Què volem dir amb això? Si volem reduir el transit
que ocasiona problemes de salut per la contaminació
i el soroll,  podríem  crear una zona d’aparcaments a les
rodalies de Barcelona que fos ben comunicat amb el cen-
tre de la ciutat i les serves arteries. I si volem que la gent
hi arribi ens fa falta un bon servei de trens de rodalies,
que a més són ideals perquè ens deixen al centre de Bar-
celona. De què serveix crear superilles i zones pacificades
per treure cotxes de la ciutat si no resolem el problema
principal? Les superilles és un pensament en petit, que
seria el mateix que posar-hi un pedaç.

Posem un exemple en el cos humà. Si tenim un pro-

blema cardíac, aquest problema se’ns traslladarà al cos.
La solució no és resoldre els problemes del cos, sinó el car-
díac. Actuar sobre la causa i no sobre les conseqüències. 

Hi ha molta gent que ha hagut de marxar de la ciu-
tat a causa de l’augment dels preus de l’habitatge. Bar-
celona no és una ciutat dormitori, és una ciutat de ne-
goci, de treball, d’estudis, és una ciutat viva i és un cen-
tre neuràlgic dins del territori. Però molta d’aquesta gent
continua treballant aquí, amb el que ha empitjorat el pro-
blema de la mobilitat. Una persona pot trigar 45 minuts
a desplaçar-se de casa a la feina en cotxe. En transport
públic, segons el dia, pot arribar a ser el doble, restant
temps de la família, l’oci o el descans. Això és incoherent.

Pensar d’allò gran a allò petit seria pensar en un mi-
llor pla d’habitatge destinat a les persones que hi resi-
deixen, ja que al final, els que sembla que troben pisos
sense problemes són els turistes. Què volem per a la ciu-
tat, una ciutat de gent que hi viu o de gent que hi ve?

Tota aquesta gent que ha marxat de la ciutat, on fa
ara les seves compres? Doncs a les  grans superfícies, ja
que hi tenen més fàcil accés per la seva ubicació i tenen
resolt el tema del de l’aparcament. Què aporta una gran

superfície? Un augment de metres quadrats comercials
concentrats en una mateixa ubicació. I el fet que hi hagi
aquest nou espai augmenta la varietat de productes o
són sempre els mateixos operadors, que es veuen obli-
gats a ser també aquí, reduint la diferenciació i no donant
opció perquè s’hi pugui establir un comerç local, que mai
pot assumir els costos que representa un espai així.

Per nodrir-se  de personal qualificat, la gran super-
fície utilitza personal format als comerços de proximitat,
per tant, cada obertura significa una ferida en el talent
de les botigues de la ciutat, que han de tornar a formar
personal, amb el temps i el cost que representa.

Xavier Llobet, president de Cor Eixample

Què volem que sigui Barcelona?
Cal visualitzar-ho de forma global

DINAMITZACIÓ/ La tardor torna a ser
aquí i, amb ella, la possibilitat de veure
les noves tendències de moda que ofe-
reixen diferents eixos comercials de la
ciutat. Enguany hi ha canvis a les passa-
rel·les: per primer cop, cada eix comer-
cial personalitza la seva com més li
agradi i l’adapten al seu entorn. 

En concret, dos eixos comercials es
desmarquen amb espectacles comple-
tament diferents: l’Eix Sant Antoni ba-
sarà la seva passarel·la en musicals i a
més inclourà balls tradicionals xinesos i
hindús, mostrant així la capacitat d’inte-
gració del comerç de la ciutat. A l’altra
banda de la Gran Via, Coreixample inspi-
rarà la seva passarel·la en un conte i la
desfilada estarà basada en una història
molt vinculada al barri. Els altres dos

eixos comercials, Cor d’Horta i Mercat i
Eix Maragall han optat per una passa-
rel·la més tradicional però no per això
menys original, amb la presentació de
les millors ofertes de les seves botigues.

Però són més els detalls que diferen-
ciaran aquestes passarel·les de les ante-
riors: la infraestructura canvia, fent
possible la visualització dels i les models
des de tots els angles del carrer; milloren
la il·luminació, el so i el vídeo amb cà-
meres estàtiques que mostraran tot el
que s’està duent a terme sobre la passa-
rel·la en tot moment. 

A més enguany també s’aposta pel
talent jove: el primer passi de totes les
passarel·les el realitzaran models que
estan estudiant en escoles de moda i
joves dissenyadors emergents que tin-

dran en les passarel·les dels nostres eixos
una plataforma per a poder mostrar les
seves creacions davant un públic entre-
gat i de casa. 

La primera cita la tenim el dia 1 d’Oc-

tubre a Cor d’Horta i Mercat; la seguei-
xen l’Eix Maragall, el 15 d’Octubre; Sant
Antoni, el 21 d’Octubre i Coreixample el
dia 27. Totes a partir de les 20.30 del ves-
pre. Us hi esperem a tots!
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ENTREVISTA/ Fill de botiguers, el comissari
Joan Carles Molinero, cap de regió dels Mos-
sos d’Esquadra a Barcelona, té un coneixe-
ment profund de la realitat social i comercial
de la nostra ciutat i, a més, és d’aquelles per-
sones que et fan sentir còmode i amb les
quals es percep que la millora i el canvi són
possibles.

Es van assolir els objectius del programa
Grèvol l’any passat?
La passada campanya de Grèvol va ser molt
positiva per diferents aspectes. Un és per l’aug-
ment de la col·laboració del teixit associatiu
de la ciutat. Això ens satisfà i ajuda  perquè
els resultats hagin estat bons. Vam tancar la
campanya a mitjans de gener amb un des-
cens dels fets delictius durant Nadal, per tant,
els objectius es van assolir amb 300 fets de-
lictius menys, un resultat satisfactori.

Hi haurà canvis enguany al dispositiu?
El Grèvol és el mateix a tot Catalunya. Cada
any intentem millorar les coses, per exemple
fa 3 anys vam ampliar el termini, a petició del
teixit comercial de Barcelona, agafant una part
de la campanya de Rebaixes. Una altra de les
innovacions és la incorporació, fa un parell
d’anys, dels gremis i tipus de comerç “nou-
vinguts”, tal com els anomenem, al procés de
Grèvol. Aquest any encara estem determinant
quin tipus de comerç es podria incorporar. So-
bre la taula hi ha les botigues de “Tot a 1 euro”. 

Ha dit que el període del Grèvol es va am-
pliar fins a la primera part de les Rebaixes.
Per què no s’amplia a la totalitat?
Des de la prefectura de la policia, màxim or-
dre de gestió dels Mossos d’Esquadra, ens arri-
ba el criteri d’aplicació de qualsevol disposi-
tiu. Aquest criteri, pel Grèvol, arriba des del pe-
ríode de Reis fins al següent cap de setma-
na de Rebaixes, quan tanquem la compta-
bilització per analitzar-ne els resultats. Això no
vol dir que durant les setmanes següents no
hi hagi seguretat a les botigues, sinó que els
fets que hi puguin passar no entren en la va-
loració final del dispositiu. 

L’any passat hi havia un nivell d’alerta 4 d’a-
menaça terrorista a Catalunya. Ha canviat
aquesta situació?
No, la situació és la mateixa, tant a Catalun-
ya com a la resta de l’Estat espanyol. Tant en

el període Grèvol de l’any passat i en el
d’enguany. Això implica que si els punts de
potencials d’amenaça terrorista coincideixen
amb un eix o centres comercials executem
el dispositiu del programa antiterrorista que,
evidentment, durant alguns períodes de
l’any coincideix amb el Grèvol.

Cada any el dispositiu s’adapta a les noves
característiques del comerç. Quins canvis
hi heu percebut? Hi ha nous delictes?
Hem percebut cada cop més implicació del
comerç, amb la utilització de les noves tec-
nologies de la informació. I també hem de-
tectat, aquest any, una nova tendència que
creiem que pot anar a més, que són els ro-
batoris a clients mentre compren dins les bo-
tigues. Volem posar-hi fre abans que es dis-
pari. Per tant, ens posarem a treballar amb vo-
saltres a partir de setembre perquè això no
vagi a més. Demanarem un grau d’implica-
ció més per garantir la seguretat amb la com-
plicitat del teixit associatiu i comercial.

Parlava també sobre com canvia l’aplica-
ció del dispositiu a diferents zones i cita-
va els eixos més turístics. Però hi ha més
zones a la ciutat. Com s’adapta el Grèvol
a les diferents realitats comercials?
Els Mossos tractem la ciutat com un “tot igual”.
Cada districte té una comissaria de Mossos
que rep les mateixes instruccions. El Grèvol
es desplega d’igual manera a tota la ciutat. Evi-
dentment, el districte que més zones co-
mercials té (rebrà) més suport d’actius. Quan
reunim als representants del teixit comercial,
ve tothom, sense distinció. A més, tenim un
pla de supervisió perquè el Grèvol es com-

pleixi tal com estableix el cos i que té dos ni-
vells: un des de la mateixa comissaria de dis-
tricte, i l’altre a escala regional. Els màxims re-
presentants del cos visitem les zones per veu-
re si s’ha complert amb l’aplicació del dis-
positiu en la ciutat en la seva totalitat.

Creu que la percepció de seguretat a Bar-
celona ha millorat? Tant a nivell turístic com
a nivell autòcton?
En l’àmbit turístic la satisfacció és molt alta.
Malgrat que sempre hi hagi fets, diuen que
comparada amb altres ciutats europees Bar-
celona és segura, perquè els delictes són molt
lleus (el 87% dels fets delictius són furts) i per-
què la resposta policial és molt ràpida i hi ha
traductors a quasi totes les comissaries. A ni-
vell autòcton, en visitar els comerços, creiem
que és bo, que la percepció de seguretat és
alta. Les dades des del 2010 ens porten cap
aquí, amb un descens anual dels robatoris
amb força i violència als establiments, que era
objectiu prioritari aleshores. S’està fent mol-
ta feina, i gran part del mèrit és de la com-
plicitat entre comerciants i forces de seguretat.
Una gran mostra d’això són les detencions in
fragati, penseu que de cada 10 detencions,
entre cinc i sis es fan mentre s’està produint
el fet delictiu. Seguirem treballant.  

Creu que aquesta col·laboració es podria
millorar?
Sempre hi ha marge. Que el comerç ens de-
mani, i allà on puguem arribar, arribarem.
Qualsevol petició o projecte sempre el tre-
ballem i es demostra en l’evolució del Grèvol.
Hi ha un llarg camí a recórrer de la mà del gran
potencial que té el nostre comerç a la ciutat.
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Quin tipus de suport donarà el
Defensor del Client a la botiga
i quin procés se seguirà?
El compromís que des del De-
fensor del Client tenim és que
s’enviarà un justificant de recep-
ció a la persona reclamant i al ma-
teix establiment abans que pas-
sin tres dies, per demostrar que la
petició no ha estat ignorada, tin-
gui o no tingui raó el comerç. 

En un termini de set dies, un
cop estudiada la documentació,
es parlarà amb el comerç per tal
que faciliti la seva versió dels fets
en cas que no ho hagi fet encara
i se sol·licitarà els aclariments ne-
cessaris per tal de conèixer a fons
la situació. Si cal, també es reco-
rrerà a la informació proporcio-
nada per terceres persones. 

Finalment, es procedirà a dic-
tar una resolució que s’enviarà a
les parts. L’establiment estarà
obligat a acomplir aquesta reso-
lució, mentre que la persona con-
sumidora, si no hi està d’acord, po-
drà acudir a la OMIC (Oficina Mu-
nicipal d’Informació al Consumi-
dor) de l’Ajuntament o a l’Agèn-
cia Catalana del Consum. 

Per tant el comerciant pot
triar entre respondre ell mateix a
la reclamació del client o, per tal
de demostrar independència i
voluntat d’imparcialitat, fer-ho
mitjançant el Defensor del Client. 

Fins al moment, des del de-
partament del Defensor del client
s’han gestionat 50 casos –30 d’un
mateix establiment però a 30
clients diferents– i s’han resolt tots
de manera pacífica i amb l’ac-
ceptació d’ambdues parts. Se se-
guirà facilitant el contacte i l’en-
tesa entre consumidor i establi-
ment i informant sobre els dife-
rents drets i deures dels diferents
actors implicats. 

Per contactar amb el Defensor
del client: defensorclient@ei-
xosbcn.org.

“La percepció de seguretat ha millorat
per la complicitat ciutadana i del comerç”

Joan Carles Molinero / Cap dels Mossos de la Regió Policial de Barcelona

Una reunió entre Molinero i la junta de la Fundació el passat mes de maig

El Defensor 
del Client
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L’arribada del cotxe elèctric va
suposar un canvi de paradigma en
la indústria del motor. Però ara pot
ajudar a fer un pas més enllà en el
camp de la sostenibilitat, ja que és
un dels elements centrals de l’a-
nomenada e-Casa o llar eficient
endollada al vehicle elèctric. 

Es tracta d’una innovació pio-
nera en l’àmbit europeu promogu-
da per l’Institut Català d’Energia
(ICAEN), que depèn de la Generali-
tat, amb la col·laboració de Pana-
sonic, SUD, el Clúster d’Eficiència
Energètica de Catalunya (CEEC),
Nissan i Ampere que recrea un ha-
bitatge autosuficient –energètica-
ment parlant– que fa servir el vehi-
cle elèctric com una font d’alimen-
tació. L’e-Casa, a més, té equips per
generar energia solar, consta d’un es-
pai que simula una casa amb tots els
seus electrodomèstics i ofereix un
punt de ‘connexió intel·ligent’ per al
cotxe elèctric. 

D’aquesta manera, l’automò-
bil deixa de ser només un mitjà de
transport i esdevé també un ele-
ment capaç de subministrar ener-
gia a la xarxa domèstica per a l’ús
dels seus habitants, ja que el fet de
tenir-lo connectat a la casa fa
que no només rebi energia, sinó

que també la pugui subministrar
en cas que de necessitat. Amb tot,
es tracta de demostrar que l’e-
nergia pot ser bidireccional i abas-
tir unes bateries amb una càrrega
que pot anar de la casa al cotxe i
del cotxe a la casa.

Els interessats a conèixer de
primera mà aquesta innovació
tècnica la van poder visitar a la Fira
Rehabilita, que es va celebrar els
dies 8 i 9 al passeig Lluís Com-
panys. L’activitat es va dinamitzar

amb recreacions d’actors, els quals
mostraven, mitjançant la inter-
pretació d’escenes quotidianes,
com funciona aquest habitatge.

OBERTA A TOTHOM
La Fira de la Rehabilitació és una
mostra popular amb empreses
que ofereix un ampli ventall d’in-
formacions per als ciutadans, amb
l’objectiu d’explicar-los com po-
den rehabilitar casa seva per fer-
la més confortable i eficient ener-
gèticament. Un esforç que a la llar-

ga genera un estalvi econòmic im-
portant.

El format de la fira, que està
oberta a la participació de 
tothom, és el d’una gran festa
popular orientada a la ciutadania,
en la qual, d’una manera lúdica, es
fa pedagogia sobre com avançar
cap a una casa eficient, cosa que,
de retruc, té beneficis en l’espai
públic de les ciutats. 

ASSESSORAMENT
En els diferents estands que s’hi
van instal·lar els visitants podien
trobar fabricants, distribuïdors i
empreses especialitzades en, no
només l’eficiència energètica, sinó
també en àmbits com la rehabili-
tació d’estructures, façanes i co-
bertes, el tractament d’humitats
o millores d’accessibilitat, entre al-
tres. Aquestes consultes es podien
fer en un espai obert on es feia
l’assessorament pertinent tant
als professionals com a les famílies.

Les activitats i tallers que abor-
daven els beneficis de la rehabili-
tació en la millora de la qualitat de
vida es van fer en un ‘Village’ que
es va instal·lar durant la fira. 

Tot plegat, petites accions que
serveixen per conscienciar la ciu-
tadania i les empreses i que poden
permetre avançar cap a un model
de vida més sostenible. En aquest
sentit, l’e-Casa serà un dels prin-
cipals atractius de la fira.

La casa del futur
» Presenten l’e-Casa, una llar energèticament autosuficient connectada a un vehicle elèctric

» Aquesta innovació es va poder visitar a la Fira Rehabilita del passeig Lluís Companys

Redacció
BARCELONA

Una imatge virtual del concepte de l’e-Casa, amb el vehicle elèctric i els generadors d’energies renovables. Foto: Generalitat

ESTALVI4L’adveniment de l’e-
Casa pot marcar un abans i un des-
prés en l’àmbit de la sostenibilitat.
No només perquè pot generar
energia de manera autosuficient,
sinó perquè també pot servir com
a impuls del cotxe elèctric, el qual té
beneficis directes en el medi am-
bient, ja que es redueixen les emis-
sions de CO2. En aquest sentit, fer
servir el cotxe elèctric també ajuda
a reduir la dependència energètica
actual dels derivats del petroli i es
dóna suport i consolida un sector in-
dustrial que aposta per la innovació.

Uns beneficis, tanmateix, que no

es queden en l’aspecte mediam-
biental, ja que la mobilitat elèctrica
també permet l’estalvi econòmic. En
concret, l’impost de matriculació
d’aquests vehicles és gratuït i tam-
poc paguen els peatges de les au-
topistes de la Generalitat –ecoviaT–,
entre altres. Per altra banda, i en el
marc de l’e-Casa, un automòbil elèc-
tric afavoreix l’autoconsum, en estar
connectat a una casa que genera
energia per si sola amb fonts d’e-
nergia renovable. 

Per tot plegat, la mobilitat elèc-
trica és la clau per dur a terme la tran-
sició cap a un model energètic net.

Més enllà de la sostenibilitat

“És un projecte pioner

a Europa i promogut

a Catalunya”
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L’Eix Sant Andreu va rebre a
principis de mes la medalla al
Mèrit de la Guàrdia Urbana, en
categoria d’argent, per la seva
tasca “d’afavorir la convivència
i la seguretat a la ciutat”. 

El guardó va ser lliurat al Saló
de Cent de la mà de l’alcaldessa,
Ada Colau, que va assegurar
que aquest reconeixement “sim-
bolitza la definició de la segure-
tat com la capacitat per desen-
volupar de forma positiva les re-
lacions socials i les diferents ac-
tivitats”. Per la seva banda, el
president de l’Eix Sant Andreu,
Pròsper Puig, va reconèixer que
“és una satisfacció i un orgull” re-
bre la medalla. A més, va expli-
car que hi ha una relació “molt
fluida i molt activa” amb el cos
policial i que els comerciants

sempre han trobat solucions als
problemes que s’han plantejat.
“Estem encantats que ens hagin
fet aquest honor”, va afegir. 

TORNEN ELS CLÀSSICS
A banda del premi, l’eix ha seguit
amb el seu calendari d’activitats

previstes, que el van portar a ce-
lebrar la seva tradicional Tro-
bada de Clàssics el passat dia 15.
Va ser una bona oportunitat
perquè els amants dels vehicles
vintage contemplessin la tren-
tena de models que van passejar
pels carrers de Sant Andreu.

Foto de família amb la resta de guardonats amb medalla. Foto: Ajuntament

L’Eix Sant Andreu rep la medalla
al Mèrit de la Guàrdia Urbana

» El cos destaca l’esforç de l’entitat per “afavorir la convivència” 
» Pròsper Puig, el president: “És una satisfacció i un orgull”

Bones perspectives de 
cara a la campanya de Nadal
TENDÈNCIA4Novembre ja és
aquí i els comerciants ja estan
preparant una nova campanya
de Nadal, l’època de l’any on
més es consumeix. 

En aquest sentit, les dades in-
diquen que la tendència enguany
serà millor que la d’altres anys,
tant pel que fa a les vendes com
als llocs de feina que es genera-
ran. Sobre aquests últims, l’em-
presa de recursos humans
Randstad ha publicat un estudi

que indica que aquesta cam-
panya de Nadal serà rècord pel
que fa a contractació, ja que pre-
veu la creació de 338.300 con-
tractes de feina, un 11,5% més
respecte de l’any passat. 

I pel que fa a les vendes? Un
dels primers estudis publicats, ela-
borats per Checkpoint Systems,
assenyala que a Espanya es ven-
drà un 39% més que l’any passat.
Aquest informe recull informació
de 13 països.

GASTRONOMIA4Treballant el
bacallà també es pot fer art.
Aquesta és la filosofia de la ba-
callaneria Perelló 1898, present
al Mercat de Sant Andreu amb
una parada i una de les partici-
pants al Mercat de Mercats, que
va tenir lloc davant de la Cate-
dral el passat cap de setmana. 

Els germans David i Ricard
Perelló van ser els encarregats de
fer una xerrada a la carpa d’Ar-
tistes de Mercat, on van explicar
la història del negoci familiar. 

En Ricard va centrar el seu
discurs a descriure els canvis en
la manera de vendre el bacallà i
en la modernització dels pro-
ductes que vénen avui dia a les
seves parades –en tenen una al-
tra al Mercat del Ninot–. “Ens
hem d’adaptar a la nova mane-
ra de consumir i als nous pala-
dars”, va afirmar Ricard. És per
aquesta raó que la parada del
Ninot va transformar-se per ser
la primera que va incloure una
barra de degustació. 

Sobre les possibilitats gas-
tronòmiques que ofereix el ba-
callà, els Perelló remarquen
aquest fet. “El bacallà es pot cui-
nar de moltes maneres i ara es
pot menjar a la mateixa parada
i després endur-se el tros que
més agradi”, van afegir. 

Els bacallaners també van
voler deixar clar que el seu
producte “mani no passa de
moda”, i van destacar les bon-
dats del bacallà d’Islàndia, l’au-
tèntic gadhus morua. 

Sostenibilitat | Sant Andreu, capital de la moda ètica
La Fabra i Coats es convertirà els pròxims dies 3, 4 i 5 de novembre en l’epicentre de l’slow fashion

amb el BCN Ethical Fashion Week, un festival de moda sostenible que aplegarà més de 40 marques
de moda ètica, oferint als consumidors alternatives de tots els estils per fomentar una altra manera

de fer moda. El festival comptarà amb botigues pop-up, desfilades i projecció de documentals.

Redacció
SANT ANDREU

L’art de saber tractar el bacallà
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La FAVB demana la retirada del projecte de Reglament de Turisme de Catalunya

Turisme sí, però regulat
LLEIS/ Aportar la visió veïnal al turisme per
assegurar que es desenvolupi garantint els
drets de tothom. Aquest és l’objectiu que
la Federació d’Associacions de Veïns de
Barcelona (FAVB) defensa amb la presenta-
ció de diverses al·legacions al Reglament
de Truisme de Catalunya, un projecte de
decret impulsat pel Govern de la Generali-
tat. “El projecte obvia el codi de consum
que regula els drets dels consumidors, els
dels veïns i veïnes i el de la funció social de
la propietat”, assegura la FAVB.

Els veïns consideren evident que el tu-
risme està provocant conflictes arreu del
país i posen com a exemple localitats com
Lloret de Mar o Salou, a banda de Barcelona.
Uns conflictes que, segons consideren, se
centren principalment en la convivència a
l’espai públic i les comunitats de veïns, així
com en l’accés a l’habitatge. “Molts d’a-
quests conflictes es podrien solucionar o re-
duir amb una regulació adequada”,
argumenten els veïns. És en aquest sentit
que rebutgen plenament el Reglament de
Turisme de Catalunya tal com està plantejat
actualment i per això en demanen la reti-
rada i posterior replantejament.

“DESREGULACIÓ”
I és que la FAVB considera que el reglament
impulsat pel Govern va encaminat precisa-
ment en sentit contrari. “Comporta més
desregulació, amb la justificació de salva-
guardar la llibertat de les empreses i la
lliure competència”, diuen.

Entre altres qüestions, els veïns lamen-
ten que un decret que té com a objectiu re-
gular totes les tipologies d’allotjaments

turístics no tingui en compte que molts
d’aquests establiments estan ubicats en
comunitats de propietaris. “El reglament no
estableix quines són les obligacions dels
gestors dels allotjaments envers la resta de
propietaris dels immobles per garantir una
bona convivència”, argumenten.

En aquest sentit, els veïns denuncien
que el projecte impulsat pel Govern tam-
poc faci referència a les obligacions dels
propietaris cap als usuaris, així com als deu-
res d’aquests envers els veïns de les comu-
nitats. La FAVB creu que el reglament obvia
moltes qüestions, com per exemple l’obli-
gatorietat de tenir un servei d’assistència i
manteniment de l’habitatge, l’obligatorie-
tat d’informar la comunitat de veïns abans
de l’inici d’una activitat turística en un im-
moble o el deure de disposar d’una asse-
gurança de responsabilitat civil per part
dels propietaris de l’immoble destinat a
usos turístics. A més, els veïns denuncien
que el reglament excedeix el nombre de
persones per habitatge o habitacions esta-
blert en el decret de la Generalitat que fa
referència a les condicions mínimes d’ha-
bitabilitat dels habitatges, així com a la cè-
dula d’habitabilitat d’aquests.

Per la seva banda, el Govern defensa el
reglament com a eina per regular l’oferta
d’allotjaments turístics i regularitzar les
noves modalitats dedicades a aquest
àmbit, com per exemple els apartaments
turístics a Barcelona.

Ara el projecte de decret està sotmès a
informació pública, després que el Govern
no pogués aprovar la Llei d’acompanya-
ment de pressupostos al Parlament.

El cobriment de la ronda de Dalt,
“un projecte de ciutat” per a la FAVB MEMÒRIA/ El Centre Cívic Besòs ha acollit des del 19

de setembre i fins al dissabte 15 d’octubre l'exposició
50 anys de l'enderroc del barri del Somorrostro. La mos-
tra recollia diverses imatges del barri de barraques i es-
tava organitzada per la Comissió ciutadana per a la re-
cuperació de la memòria dels barris de barraques de Bar-
celona. S’ha impulsat coincidint amb el 50è aniversari
de l'enderroc del barri de barraques del Somorrostro i
el trasllat forçós dels seus habitants, que van anar a viu-
re a barris com Sant Roc o la Mina.

Les fotografies que s’hi han exposat pertanyen a Jac-
ques Léonard, Ignasi Marroyo, l'Obra Social Sant Juan
Bosco, Carme Garriga, Agustí Mataró, el Museu de Ba-
dalona, l’Arxiu Històric del Poblenou i d'altres, i s’han
acompanyat de textos que explicaven la història del ba-
rri i les circumstàncies de la seva desaparició.

El Centre Cívic Besòs
recorda el Somorrostro

veïns en línia

URBANISME/Pas endavant de la FAVB per demanar que
es tiri endavant un dels projectes urbanístics que els
veïns han sol·licitat amb més insistència en els darrers anys,
el cobriment total de la ronda de Dalt, el qual consideren
que ha de ser plantejat com “un projecte de ciutat”.

La FAVB apunta que, gràcies a la pressió veïnal que es
va fer a Nou Barris, es van fer les obres necessàries per co-
brir el tram en aquest districte, però també explica que es
va deixar de banda el tram d’Horta, de poc més de tres qui-
lòmetres, i alguns trams més d’altres barris, una reivindi-
cació que s’ha fet durant les darreres dues dècades sense
èxit. Es calcula que cada dia més de 200.000 vehicles pas-
sen per aquest tram, generant nivells de contaminació at-
mosfèrica i acústica perilloses per a la salut, cosa que su-
posa un incompliment de l’Ordenança General de Medi Am-
bient Urbà de Barcelona (OGMAUB).

La FAVB dóna suport a les reivindicacions dels veïns, que
denuncien que l’actual govern de la ciutat ha desestimat
tirar endavant un projecte acordat per unanimitat al març
de l’any passat. Malgrat això, la FAVB explica que les pos-
tures de les associacions són prou flexibles per acceptar “una
solució consensuada, amb actuacions de cobriment pro-
gressives, allargant el termini d’execució de vuit anys al pe-
ríode requerit per fer assumible la inversió total.” 
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NOU BARRIS/ La comissió 100
anys de la Prosperitat ja ha co-
mençat a treballar. El passat 17
de setembre es va fer la prime-
ra reunió de la comissió, que
aglutina diferents associacions
de veïns i entitats i que té com
a objectiu començar a preparar
els actes del centenari de la cre-
ació del barri, que es comme-
moraran l’any 2019.

Durant la trobada, que es va
fer al casal de barri de la Pros-
peritat, es van començar a reco-
llir les primeres idees per dibui-
xar el calendari d’actes. Està pre-
vist que més endavant, de ma-
nera periòdica, se celebrin més
reunions d’aquesta comissió.

‘100 anys de la
Prosperitat’ celebra
la primera reunió

MOBILITAT/ Tot i compartir bona part
dels objectius de les superilles, l’Associa-
ció de Veïns del Poblenou assenyala di-
verses mancances que, a parer seu, s’han
produït en l’impuls de la nova superilla
pilot ubicada entre els carrers Llacuna, Pa-
llars, Badajoz i Tànger.

Mancances, per exemple, en el paper
del veïnat i les entitats del barri en el pro-
cés de participació que hi ha rere l’impuls
d’aquesta nova figura urbanística. “Amb el
canvi de govern municipal s’ha passat a
un procés sobtat que, a finals de juliol, va
anunciar la posada en marxa el 5 de se-
tembre”, assenyala l’Associació de Veïns.
“Les presses i la manca d’informació al veï-
nat poden generar incomprensió i resis-
tència al canvi”, afegeixen.

En aquest sentit, l’associació reclama
respectar els processos informatius, amb
l’objectiu de facilitar l’adaptació dels veïns
a la superilla.

TRANSPORT PÚBLIC
Els veïns també han expressat els seus
dubtes sobre les afectacions de la nova
superilla sobre el transport públic. Tot i re-
conèixer que les obres a Pere IV i a la plaça
de les Glòries no conformen el millor es-
cenari, l’associació considera que el tras-
llat d’algunes parades d’autobús “fan
pensar en una deficient cobertura de
transport públic al Poblenou”.

Els veïns, però, reiteren la seva con-
fiança en el projecte i esperen que la
prova pilot serveixi per “polir deficiències”.

El Poblenou vol més participació 
del veïnat en l’impuls de les superilles

CIUTAT VELLA/ Nova mostra de
rebuig a la construcció del macro
hotel Praktikal al portal de San-
ta Madrona, a la zona de les
Drassanes.

El passat dissabte 1 d’octubre
a les 12 del migdia, l’AVV Barri
Gòtic va organitzar una jornada
festiva al solar, on es van orga-
nitzar diferents activitats, jocs in-
fantils i ping-pong i un taller
de pancartes, entre d’altres. A
més, els assistents van compar-
tir una paella popular en una jor-
nada en la qual van protestar per
aquest edifici que, asseguren,
“constitueix una veritable agres-
sió urbanística, social, habita-
cional i patrimonial”.

Els veïns mostren el
seu rebuig al macro
hotel de Drassanes

REVISTA/Amb el títol Noms, poder
i ciutadania, el dossier del nou nú-
mero de la revista de la Federació
d ‘Associacions de Veïns de Barce-
lona recull un seguit d'articles que
reflexionen sobre els noms dels ca-
rrers i espais públics de la ciutat.

D’altra banda, el tema d'en-
trada de l’últim número de la re-
vista recorda l'enderroc del barri
del Somorrostro, ubicat a Sant
Martí i Ciutat Vella i enderrocat el
25 de juny de 1966. Carrer tam-
bé recull la sentència de l'hotel
del Palau, la “polèmica” posada en
marxa de la superilla del Poble-
nou, els 15 anys del projecte de
Can Masdeu o l'estat actual del
mercat de Sant Antoni.

El número 141 de
‘Carrer’, dedicat al
nomenclàtor

veïns en línia

Els veïns demanen tenir més veu 
en la definició del model de terrasses
ESPAI PÚBLIC/La Federació d’As-
sociacions de Veïns de Barcelona
(FAVB) ha reiterat la seva postura
crítica envers l’Ordenança de Te-
rrasses aprovada el 2013. Aquest
cop, els veïns han tornat a posar
les seves crítiques sobre la taula
per rebutjar la proposta dels
grups municipals de CiU, Ciuta-
dans i PP de revisar l’ordenança i,
a més, modificar la composició
actual de la comissió tècnica de
terrasses. Aquest és un òrgan
consultiu pensat per avaluar el
funcionament de l’Ordenança de
Terrasses municipal. La Comissió
depèn de la Gerència d'Hàbitat
Urbà i compta amb la participació
dels sectors socials i professionals
relacionats amb el territori, les
persones i el comerç de la ciutat.

Una de les tasques de la co-
missió és emetre els informes ne-
cessaris en relació a les sol·licituds
de llicència municipal de terrassa
en aquells casos que sorgeixi
algun dubte a l’hora d’acceptar-
les o denegar-les. A més, també
té competències per elaborar les
propostes o instruccions neces-
sàries per interpretar i aclarir les
qüestions que es plantegin en l'a-
plicació de l'Ordenança.

MÉS PARTICIPACIÓ
Ara, CiU, Ciutadans i PP han dema-
nat una modificació de la seva
composició perquè hi puguin
prendre part tècnics dels grups de
l’oposició, a banda de demanar una
revisió de la normativa i definir una
ordenança per l’aplicació de les or-
denacions singulars. A més, els tres
grups de l’oposició han sol·licitat la

convocatòria d’un Ple extraordinari
per abordar la qüestió. Tots tres as-
seguren que la seva motivació és
afavorir l’equilibri entre els usos de
les terrasses i l’espai públic per ga-
rantir la convivència entre ciuta-
dans, veïns, establiments de
restauració i clients.

Això, però, no convenç la FAVB,
ja que considera que una orde-
nança d’aquestes característiques
ha de prioritzar per sobre de tot
l’accessibilitat a l’espai públic. En
aquest sentit, la FAVB rebutja l’or-
denança actual. “La seva aplicació
ha estat una font de conflictes i no
s‘han solucionat la sobreocupació
dels carrers i els sorolls”, afirmen. A
més, la federació argumenta que
els arguments de CiU, Ciutadans i
PP són els mateixos que els defen-
sats pel gremi de restauració. “Són
reclamacions legítimes però vincu-
lades a interessos econòmics que
no tenen en compte els problemes
de convivència i el deteriorament
de l’espai públic”, diuen.

D’altra banda, la FAVB critica
que els tres partits de l’oposició con-
siderin “gesticulació” que els veïns
prenguin part a la comissió tècnica
de terrasses. “Això suposa validar
l’anterior composició de la comissió,
en la qual únicament estaven re-
presentats els gremis de comer-
ciants i restauradors”, recorden.

Davant d’aquest escenari, la
FAVB demana la revisió de l’orde-
nança, la incorporació de més re-
presentants de la ciutadania a la
comissió i la modificació dels hora-
ris de les terrasses per garantir el
descans dels veïns i obrir un procés
participatiu per revisar l’ordenança.
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Sant Andreu ja té l’orelluda. La
cinquena edició del Correbarri,
que es va celebrar el passat dia
16 a Ciutat Vella, va coronar el
districte per primer cop en la his-
tòria de la cursa. Els atletes an-
dreuencs, que van aconseguir
3.926 punts (la segona millor
marca de la història de la prova),
van  enfilar-se fins al calaix més
alt del podi.

Sant Martí, que havia guan-
yat les quatre edicions del Co-
rrebarri, es va haver de confor-
mar amb la segona posició glo-
bal amb 5.117 punts, mentre
que el bronze va ser per a l’Ei-
xample, que es va fregar la pla-
ta amb els seus 5.287 punts.
Com ha estat habitual en tota la
història de la prova, la puntua-
ció per districtes s’obté fent la

suma dels punts en funció del re-
sultat dels primers 35 homes i les
15 primeres dones.

Però Sant Andreu no només
va pujar al podi per equips. Enka
Viñas (guanyadora el 2013 i el
2015) va acabar en segona posició
a la cursa femenina, després de
completar els 10 quilòmetres en
38 minuts i 35 segons, la seva mi-
llor marca personal després de la

seva victòria de l’any passat. La ne-
dadora Jèssica Vall i Aïda Pintó
van ser les altres dues andreuen-
ques més ràpides a la categoria in-
dividual. Pel que fa a la represen-
tació masculina individual, el pri-
mer classificat va ser Rubén Ji-
ménez (34 minuts i 11 segons, ca-
torzè a la general). Alberto Jimé-
nez i Antonio Cruz van completar
el podi individual andreuenc.

Alguns dels atletes del districte aixequen l’orelluda. Foto: Correbarri

El districte guanya el Correbarri
i trenca el domini de Sant Martí

» Els 3.926 punts andreuencs, la segona millor marca històrica
» Els excampions i l’Eixample completen el podi d’aquesta edició

Rubí i Dos Hermanas, pròxims
rivals del CN Sant Andreu

WATERPOLO4Continuar amb
la bona ratxa. Demà a les 4 de la
tarda, el primer equip masculí
del CN Sant Andreu posarà a
prova la seva condició d’invicte
a la piscina del CN Rubí.

Els homes de Dani Ballart
són un dels quatre equips que
han guanyat els dos partits que
han jugat (Sabadell, Canoe i
Barceloneta colideren la lliga
juntament amb els andreuencs).
L’equip va començar guanyant a
la piscina Nova Escullera contra
el Barcelona (8-9) i es va estre-
nar a la Pere Serrat amb un

triomf incontestable contra el
Navarra (13-5). El jove brasiler
Rafael Saboya, que ha arribat
aquest estiu procedent del juve-
nil del Barceloneta, és el màxim
golejador de l’equip en aquest
tram inicial de la lliga.

EL FEMENÍ S’ESTRENA A CASA
Per la seva banda, el sènior fe-
mení, que es va començar el
curs perdent dissabte passat
contra el CN Sabadell (17-9),
s’estrenarà demà a les 6 de la tar-
da a casa contra el CW Dos Her-
manas de Sevilla.

FUTBOL4Els últims sis punts
han volat del Narcís Sala. El
Sant Andreu va perdre el segon
partit seguit a casa diumenge
passat contra l’Olot (1-3) i veu
com el quart, el Palamós, ja és a
quatre punts.

Els quatre gols del partit, però,
es van concentrar a la segona
part. Els de Ramon Maria Calde-
ré (que va passar les seves tres da-
rreres temporades com a profes-
sional vestit de quadribarrat) es
van avançar amb dos gols de

Dembo en set minuts. Toro va do-
nar vida al Sant Andreu al minut
79, però Marc Mas va sentenciar
el partit al temps afegit.

Els de Mikel Azparren torna-
ran a jugar demà passat a dos
quarts de cinc de la tarda, quan vi-
sitaran el camp de l’AEC Manlleu,
el penúltim classificat.

ENTRADES A PREUS POPULARS
Per altra banda, abans-d’ahir el
club va emetre un comunicat on
anunciava que, a partir d’ara, el

preu de l’entrada per als socis
dels clubs visitants al Narcís Sala
serà de cinc euros. Els socis del club
també podran comprar entrades
per als seus acompanyants a
aquest preu. El club pren aquesta
decisió per “fomentar el futbol
català, l'afluència dels aficionats als
estadis i reconèixer el suport dels
socis als clubs modestos”. El club
també demana que les entitats de
la categoria tinguin el mateix trac-
te per als aficionats quadribarrats
que viatgin amb l’equip.

Atletisme | Compte enrere per a la Cursa de Sant Andreu de Palomar
Ja han començat els preparatius per a una de les cites atlètiques més emblemàtiques del districte. El

dia 6 de desembre (que és festiu a la ciutat i a tot el país), se celebrarà la 38a edició de la Cursa de Sant 
Andreu de Palomar, la prova de cinc quilòmetres que organitza el CN Sant Andreu. Dimarts passat

va obrir el termini d’inscripcions (al portal web del club), que estarà obert fins al 4 de desembre.

Redacció
SANT ANDREU

El sènior masculí ha començat el curs amb bon peu. Foto: CNSA

Segona derrota seguida a casa

Els quadribarrats no van poder guanyar l’Olot. Foto: Judit Andreu / UESA
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AGENDA MENSUAL
DIJOUS 10 DE NOVEMBRE
19:00 Truman, la darrera pel·lícula del director

Cesc Gay serà el títol protagonista d’aques-
ta sessió del cicle de cinema La claqueta. / Bi-
blioteca La Sagrera - Marina Clotet.

DIMECRES 2 DE NOVEMBRE
Matí-Tarda Primera sessió d’un taller de qua-

tre sessions anomenat Producció de projectes
culturals. Eines i recursos. / Fàbrica de Crea-
ció Nau Ivanow.

12 i 13 DE NOVEMBRE
10:00 La Nau Ivanow ha preparat aquest taller

de dues sessions anomenat Escriptura i cre-
ació per a actors II, on s’aprofundeix en tres
eines interpretatives: verbs, emocions i sen-
sacions. / Fàbrica de Creació Nau Ivanow.

FINS AL 30 D’OCTUBRE
Matí-TardaDarrers tres dies per poder veure l’ex-

posició Hardcore punk, una mostra de foto-
grafies de Pere G. Ejby, Michelle Olaya i Jor-
di Comas sobre alguns artistes d’aquest es-
til. / Casal de barri L’Harmonia.

DES DE L’1 DE NOVEMBRE
Matí-Tarda La lluita sindical a la Pegaso és una

exposició que recorda els anys de reivindicació
a la companyia, on es van aconseguir aven-
ços però també es va patir repressió i censura.
/ Centre Cultural Can Fabra.

DIMECRES 2 DE NOVEMBRE
17:45 Àngels Casas s’encarregarà de coordinar

aquesta nova sessió del taller infanil Melo-
dies, ritmes i emocions. / Casal de barri Ate-
neu L’Harmonia de Sant Andreu.

DIUMENGE 20 DE NOVEMBRE
Matí-Tarda La companyia Larumbe Danza

portarà els seu espectacle Dins la meva casa
infinita al SAT. Sessions a les 12 del migdia i
a les 17:30 h. / Sant Andreu Teatre.

DEMÀ 29 D’OCTUBRE
18:00 Partit de waterpolo corresponent a la se-

gona jornada de la Divisió d’Honor femeni-
na entre el CN Sant Andreu i el CW Dos Her-
manas. / Piscina Pere Serrat.

CULTURA INFANTIL ESPORTSEXPOSICIONSTALLERS

En el marc de les activitats del Club de
lectura infantil i juvenil, la biblioteca
Bon Pastor serà l’escenari del taller Lec-
tures compartides per a nens d’entre
8 i 10 anys. / Biblioteca Bon Pastor.

Una jornada per compartir
el plaer de la lectura

Dl. 7 de novembre a les 17:30

Els assistents a aquesta activitat podran
triar entre tallers d’storytelling inter-
actiu, impressió en 3D, robòtica o tec-
nologia musical. / Biblioteca Ignasi Iglé-
sias - Can Fabra.

La biblioteca Can Fabra
acull un taller de robòtica
Ds. 12 de novembre a les 10:00

La Capdenúvol és una nena entrema-
liada que descobreix que l’aigua del riu
on li agrada jugar no està tan neta com
hauria de ser i vol esbrinar per què. /
Centre Cívic Baró de Viver.

La companyia Albert Vinyes
porta ‘La memòria de l’aigua’

Dv. 11 de novembre a les 19:00

Partit de futbol corresponent a la
tretzena jornada de la Tercera divisió
entre la UE Sant Andreu i el CF Ascó.
/ Municipal Narcís Sala.

El Sant Andreu rep 
la visita del CF Ascó

Dg. 6 de novembre a les 12:00
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